
 

جنگل های سراوان رشت در آتش
بر اثر وزش باد گرم جنگل های سراوان رشت دچار آتش سوزی 
شد. روز گذشته شهرام مومنی از اعزام ۴ خودروی آتش نشانی 
به همراه ۱۱ تن آتش نشان و افسر ارشد به محل آتش سوزی که 
ج از حوز استحفاظی رشت است خبر داد.  او با بیان اینکه  خار
کنده بوده و از چندین مسیر قابلیت گسترش و  آتش سوزی ها پرا
پیشروی را دارد، افزود: با توجه به وزش باد گرم و خشکی هوا تلاش 
آتش نشانان بر مهار و پیشگیری از گسترش آتش است.  سرپرست 
منابع طبیعی گیلان با اشاره به شرایط جوی و وزش باد شدید در 
منطقه بیان کرد: وزش باد گرم و جنوبی عملیات مهار را بسیار 
سخت کرده است.   رضوی با بیان اینکه حریق جنگل های سراوان 
رشت تحت کنترل است، گفت: تیم یگان حفاظت، مشغول مهار 
آتش در منطقه هستند.  او با اشاره به هشدار هواشناسی مبنی 
بر وزش باد گرم و پرهیز از روشن کردن آتش در جنگل ها از مردم 
خواست؛ به هیچ عنوان در عرصه های جنگلی آتش روشن نکنند. 

هنوز اخباری از مهار کامل آتش منتشر نشده است. 

مستاجران شیراز حاشیه نشین شدند
ک شیراز قیمت  به اعتقاد نایب رئیس اتحادیه مشاوران املا
مسکن در شیراز فعلا کاهشی نمی شود و می گوید: هرچند شاهد 
بازار آرامی در بازار مسکن هستیم اما قیمت مسکن به صورت چراغ 
خاموش در شیراز رو به افزایش است.  عبدالرضا رزم آهنگ با اشاره 
به اینکه فروشنده ها از ارائه قیمت های پایین ملک خودداری 
می کنند، می افزاید: تنها افرادی که قصد تهاتر دارند به خرید و 
فروش ملک در شیراز رو می آورند و خریداری که پول نقد یک جا 
داشته باشد از خرید خانه استقبال نمی کند از طرفی آنهایی که 
خانه ویلایی دارند و قصد خرید آپارتمان دارند این روزها اقدام به 
ک شیراز با  فروش ملک می کنند.  نایب رئیس اتحادیه مشاوران املا
اشاره به وضعیت رهن و اجاره در شیراز، می گوید: بیشتر مستاجران 
شیراز سعی کرده اند با مالکان توافق کنند که این موضوع قابل 
تقدیر است.  رزم آهنگ در ادامه با اشاره به اینکه در حال حاضر 
کز شهر کمتر از ۱5 میلیون  قیمت اجاره یک منزل دو خوابه در مرا
تومان نیست و قیمت اجاره ماهانه در نقاط خوب شیراز به ماهی 
25 میلیون تومان هم می رسد، بیان می کند: قیمت اجاره منازل 
هم بر اساس بهره بانکی مشخص می شود و ملکی که حدود 
یک میلیارد تومان ارزش دارد بهره بانکی آن حدود 230 میلیون 
تومان است؛ این رقم تقسیم بر تعداد ماه های سال می شود و 
میزان اجاره بر این اساس مشخص می شود.  رزم آهنگ با اشاره 
به اینکه در صورت تداوم گرانی های رهن و اجاره بسیاری از 
افراد به حاشیه شهر ها می روند، می افزاید: متاسفانه پدیده 
حاشیه نشینی برای مستاجران در شیراز در حال رواج است. 

کثری  مشارکت حدا
ادامه از صفحه اول

هرچند که این تأثیرات می توانند مثبت باشند، اما همچنین 
بستگی به شرایط و نحوه اجرای انتخابات دارند. مشارکت بالای 
مردم در انتخابات و برگزاری یک انتخابات سالم و پرشور به عنوان 
یک عنصر اساسی در ساختار مردم سالاری دینی کمک می کند تا 
نتایج انتخابات نمایانگر نظرات و تمایلات واقعی جامعه باشد. 
برای افزایش مشارکت مردم در انتخابات، می توان از راهکارهای 

مختلفی استفاده کرد:
گاهی رســانی: اطلاع رســانی مناســب بــه مــردم در مورد   آ
اهمیت شرکت در انتخابات و تأثیر مستقیم آن بر زندگی روزمره 
آن هــا، می توانــد مشــارکت را افزایــش دهــد. ایــن مهــم توســط 
رسانه ها، افراد ذی نفوذ و فعالان حوزه های فرهنگی و اجتماعی 

انجام پذیر است.
   تسهیل در رأی گیری: ایجاد شرایط مناسب برای رأی گیری، 
کز رأی گیری، تســهیل در  از جمله اطمینان از دسترســی بــه مرا
فرآیند ثبت نــام رأی دهنــدگان، و ایجاد فضای امن و شــفاف در 

انتخابات می تواند مردم را ترغیب به شرکت در انتخابات کند.
  ترویج فرهنگ شــهروندی: ایجاد فرهنگی از مشــارکت و 
شــرکت فعال در تصمیم گیری های کشــوری و محلی، می تواند 
به افزایش مشــارکت مردم در انتخابات کمک کند. برنامه های 
آموزشــی و ترویجــی در مــدارس و جوامع محلــی می توانند این 

هدف را تقویت کنند.
  تشویق به مشــارکت اجتماعی: تشویق به فعالیت های 
اجتماعــی و مشــارکت در امــور محلی و ملــی می تواند بــه مردم 
احساس مسئولیت و ارتباط با جامعه را افزایش دهد. این ارتباط 

می تواند به تشویق به شرکت در انتخابات منجر شود.
  اســتفاده از فنــاوری: اســتفاده از فنــاوری بــرای ایجــاد 
راهکارهای آســان تر و مدرن در فرآیند رأی گیری و اطلاع رسانی، 
می تواند مردم را به شرکت در انتخابات تشویق کند. این شامل 

استفاده از اینترنت برای ثبت نام و رأی گیری الکترونیکی است.
  ترویج تنوع نظــرات: ارائــه فضاهایی برای بیــان نظرات و 
اندیشه های مختلف می تواند مشارکت را افزایش دهد. احترام 
به تنوع فکری و انگیزه های مردم می تواند برای شــرکت فعال تر 

در انتخابات تشویق کننده باشد.
از ترکیب این راهکارها می توان برای افزایش مشارکت مردم در 
انتخابات استفاده کرد و نقش مردم در سرنوشت کشور خود را 
گسترش داد. شورای نگهبان و هیأت های نظارت بر انتخابات 
نیز می تواننــد با افزایــش آمار تأییــد صلاحیت هــای نامزدهای 
انتخاباتی و حضور افکار سیاسی مختلف و متنوع که در چارچوب 
نظــام و قانــون باشــند، راه را بــرای یــک حماســه ملــی دیگــر در 
اسفندماه سال جاری هموار کنند که امسال شاهد برگزاری یک 

کثری باشیم. انتخابات پرشور و حدا

میادین میوه و تره بار
کثر میادین فروش میوه و مغازه ها می بینیم که در این  در ا
فصل که فصل ترشی و شور است ترشی ها و شورهای باز را به 
فروش می رسانند. آیا مسئولان بهداشتی نظارت لازم را به 

فروش این مواد به صورت باز دارند؟
محبی از اسلامشهر

گر شما هم در پایتخت زندگی  آرمان ملی: ا
کرده و از وسایل حمل و نقل عمومی استفاده 
غیرطبیعی  وضعیت  با  حتما  باشید،  کرده 
حمل مسافر به ویژه در ساعات خاصی از 
روز که مربوط به رفتن به محل کار و برگشتِ 
شمار بالایی از شهروندان استان تهران و البرز 
می شود، مواجه شده اید. ازدحامی که در نوع 
خود به جنگ اعصاب و روان هم بدل شده 
و حتی روزانه شاهد درگیری شهروندان با 
یکدیگر در این وسایل هستیم. درگیری هایی 
که دلیلش همین نبود جا برای سوار شدن 
یا تنه زدن و هل دادن ها خلاصه می شود. 
البته ممکن است در طول سفرهای فشرده 
خود در این وسایل شاهد ضعف شهروندان 
هم بوده باشید؛ کسانی که تحت فشار زیاد از 

حال می روند. 
، به محض آلوده شدن هوا  از طرف دیگر
یکی از مهم ترین دلایلی که توسط مدیران 
شهری درخصوص علل و دلایل این آلودگی 
ح می شود، همین وسایل حمل و نقل  مطر
عمومی هستند؛ اتوبوس های فرسوده ای که 
در کنار موتورسیکلت ها، نقش قابل توجهی 

در افزایش آلودگی هوا دارند. 
اما بعد از سفر مدیران شهری در شورای 
شهر فعلی به چین و وعده افزایش همکاری 
و تعامل با آن ها وعده هایی هم در خصوص 
که  شد  گفته  و  داده  اتوبوس ها  افزایش 
اتوبوس های چینی در راه تهران هستند و 
، مهدی علیزاده، مدیر عامل  در آخرین خبر

گفت  شرکت واحد اتوبوسرانی شهر تهران 
که در سفر اخیرشان به چین قرارداد تأمین 
مالی خرید 2000 اتوبوس را منعقد کرده و به 
نظر می رسد تا دو هفته آینده این قرارداد 
نهایی شود و از سال آینده، اتوبوس ها وارد 
ناوگان شهر تهران شوند.  این اتوبوس ها هنوز 
نیامده وعده های دیگری که به آلودگی هوای 
تهران هم ارتباط پیدا می کرد، داده شد که 
در بهمن ماه یعنی ماه آینده اتوبوس های 
برقی وارد تهران می شوند و البته منظور از 
این اتوبوس ها، دو دستگاه اتوبوس بود. این 
خبر را محسن هرمزی، معاون حمل و نقل و 
ترافیک شهرداری تهران در دومین نشست 
»شهرگفت« با محوریت حمل و نقل، ایراد 
کرد. البته گفته شده که این دو دستگاه از 
چین برای نمونه وارد می شوند و پس از آن 
قرارداد خرید 2۱۹۴ دستگاه اتوبوس برقی از 

چین، وارد فاز اجرایی خواهد شد. 
در این میان و پیش از آنکه همه واردات 
اتوبوس از چین عملی شوند، یک مسئول 
نه در بخش دولتی که در اتحادیه های مردم 
که طی قراردادی  گفته است  نهاد صنوف 
ح خودروسازی  که یکی از شرکت های مطر
 500 ماه،  اسفند  از  است  قرار  داشته اند، 
دستگاه مینی بوس وارداتی به ناوگان حمل 
از  بعد  و  شود  افزوده  درون شهری  نقل  و 
تعطیلات عید نوروز هم واردات میدل باس ها 

و اتوبوس ها اجرایی می شود. 
میرمهدی،  سهیل  توسط  که  خبر  این 

رئیس اتحادیه صنف مسافربری تهران اعلام 
شده است، از دو نظر قابل توجه و اهمیت 
است. اول اینکه اهمیت به بخش خصوصی 
و تامین امکانات و تسهیلات برای آن ها و 
نیز تلاش برای برداشتن مشکلات از جلوی 
پای آن ها تا چه حد می تواند در توسعه و 
تسریع بهبود حال و هوای شهر کمک کند 
و از سوی دیگر وقتی این مینی بوس ها و 
ونقل  حمل  سرویس  به  اتوبوس ها  بعدتر 
بدون  شوند،  اضافه  تهران  شهر  عمومی 
نقل  و  حمل  وسایل  ترافیکی  بار  از  شک 
که تحت نظارت شهرداری تهران  عمومی 
هستند کاسته خواهد شد.  گاهی در میان 
همه وعده های عملی نشده مدیران رسمی 
و دولتی اتحادیه های صنوف خود تصمیم 
می گیرند که به همراه اعضایشان دست به 
کار شده و تا حد امکان و با توجه به شرایط 
موجود به عنوان نهادهای مردمی گرهی از 
مشکلات همشهری هایشان باز کنند. و این 
بار اتحادیه صنف مسافربری تفاهم نامه ای با 
ح نوشته که بر  یکی از خودروسازی های مطر
اساس آن، 500 دستگاه مینی بوس ۱5 نفره به 
ناوگان حمل و نقل درون شهری اضافه شود. 
پایگاه  به  صنف  این  اتحادیه  رئیس 
اطلاع رسانی اتاق اصناف تهران، گفته:  برای 
راننده ها بدون دلال بازی و ثبت نام، مستقیم 
به دست راننده ها برسد که 50 درصد آن را 
نقدی و 50 درصد دیگر را به صورت اقساطی 
و در قالب اقساط سه ساله پرداخت کنند 

و ماشین هم به نام آن ها زده می شود و به 
این ترتیب گوشه ای از مشکلات راننده ها و 
اعضای صنف به این طریق حل می شود و 
این کاری بود که توانستیم برای اعضا کنیم 
و تا قبل از اسفند هم ثبت نامشان شروع 

می شود. 
سهیل میرمهدی همچنین توضیح داده 
که »برای میدل باس و اتوبوس شهری و بین 
شهری هم رایزنی هایی مثل مینی بوس داریم 
که در شرایطی که هنوز در تهران هیچ ارگان 
و شرکتی این وسایل را ندارد، خود اتحادیه 
مستقیما رایزنی ها را انجام داده و موافقت را 
گرفتیم که بعد از تعطیلات عید هم اتوبوس و 
هم میدل باس شهری و هم بیابانی به ناوگان 
رئیس  شود.«  اضافه  شهری  نقل  و  حمل 
اتحادیه صنف مسافربری، ضمن تایید اینکه 
این مینی بوس ها بر نوسازی ناوگان هم تاثیر 
دارد، افزوده: این برای اولین بار است که یک 
مینی بوس  و  اتوبوس  ماشین های  صنف 
شهروندان  عمومی  نقل  و  حمل  برای  را 
وارد کرده و اتحادیه صنف مسافربری این 
کرده.  این 500 دستگاه مینی بوس  کار را 
از اسفند ماه شروع به فعالیت می کنند و 
میرمهدی امیدوار است که اتحادیه صنف او 
توانسته باشد هم برای مردم و هم رانندگان 
کاری کرده باشد. گفتنی است خطوط این 
دستگاه های جدید به منظور جا به جایی 
پرسنل کارخانجات و اداره  ها و ارگان هاست و 

مدارس را هم شامل می شود. 
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روی خط آرمان ملی

وضعیت کرخه بحرانی است
مدیر حفاظت از بهره برداری از  منابع 
آب سازمان آب و برق خوزستان با اشاره 
به اینکه در حوضه کرخه همانند مارون با 
تنش آبی مواجه خواهیم بود، گفت: شرایط 
حوضه آبریز کرخه حاد و بحرانی است و باید 
برنامه ریزی صحیح در مصرف آب بشود.   
خبرنگاران  جمع  در  حیدری راد  پیمان 
آبی  تنش های  و  مشکلات  درخصوص 
حوضه آبریز کرخه توضیح داد: بر اساس 
تصاویر دریافتی از ماهواره حدود 220 هزار 
هکتار کشت زمستانه در حوضه آبریز کرخه 

انجام شده است. 
 مدیر حفاظت از بهره برداری از منابع 
آب سازمان آب و برق خوزستان افزود: با 
گرفته  کشت های صورت  توجه به اینکه 
بیش از برنامه ابلاغی است، به همین دلیل 
باید با برنامه ریزی سازمان جهاد کشاورزی، 
کشاورزان در شهرستان های حوضه آبریز 
کرخه نسبت به بیمه کردن کشت ها اقدام  

کنند تا کمترین آسیب متوجه آنها شود. 

استقرار ماموران لباس شخصی 
در پارک های تهران

کید  فرمانده انتظامی تهران بزرگ با تا
با  برخورد  و  امنیت شهروندان  بر حفظ 
مجرمان گفت: ماموران انتظامی با لباس 
شخصی برای تامین امنیت در 200 پارک  و 
بوستان  پایتخت مستقر شده اند. سردار 
در  سه شنبه  روز  محمدیان  عباسعلی 
پلیس  دستاوردهای  از  بازدید  حاشیه 
گاهی در دستگیری سارقان و مالخران  آ
پلیس  برای  مردم  امنیت  تامین  افزود: 
مهم است بنابراین حتی یک سرقت هم 

زیاد است. 
او ادامه داد: کار مبارزه با سرقت به ویژه 
سرقت مسلحانه سخت است ولی ماموران 
هر لحظه برای انجام ماموریت ها و شهادت 
در راه امنیت مردم حاضر هستند.  سردار 
محمدیان در مواجهه با زنی که همسرش 
را در خفتگیری با سلاح سرد در پارک نهج 
افزود: همه  از دست داده بود،  البلاغه 
تلاش خود را برای دستگیری این افراد 
گرفتیم تا با حکم قضائی به سزای  به کار 
اعمال شان برسند. رئیس پلیس پایتخت 
یادآور شد: امنیت مردم خط قرمز پلیس 
است و مطمئن باشید مخلان نظم و امنیت 
و مجرمان از دست پلیس و قانون در امان 

نخواهند بود. 

 فروش آنلاین دخانیات
 ممنوع شد

اعلام  تهران  استان  کل  دادگستری 
که فروش دخانیات توسط برخی از  کرد 
فروشگاه های آنلاین و پلتفرم های اینترنتی 
ممنوع است. دادگستری کل استان تهران 
در پی وصول گزارش هایی مبنی بر فروش 
دخانیات از طریق فروشگاه های آنلاین و 
پلتفرم های اینترنتی به اتحادیه کشوری 

کسب و کارهای مجازی تذکر داد. 
کی  بر این اساس، گزارش های واصله حا
از این است که برخی از فروشگاه های آنلاین 
و پلتفرم های اینترنتی به رغم ممنوعیت 
مجازی،  فضای  در  دخانی  مواد  فروش 
نسبت به فروش این مواد علی الخصوص 
به افراد با سنین پایین )زیر ۱۸ سال( اقدام 
که این امر برابر ماده ۱2 قانون  می کنند 
کنترل و مبارزه ملی با دخانیات« و  جامع »
ماده ۱0 آیین نامه اجرایی این قانون ممنوع 
است. در همین راستا، معاونت اجتماعی 
و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری کل 
کسب و  کشوری  استان تهران، اتحادیه 
کارهای مجازی را مکلف می کند تا از استمرار 
کند و در غیر این  این موضوع جلوگیری 
برخورد  مقررات،  و  قوانین  برابر  صورت 
قانونی و قضایی لازم با متخلفان به عمل 

خواهد آمد. 

پیامک شیرخشک به کدام 
متقاضیان ارسال می شود؟

آغاز  از  سخنگوی سازمان غذا و دارو 
ارسال پیامک به متقاضیان شیرخشک 
از صبح دیروز خبر داد.  سجاد اسماعیلی 
از فعال شدن سامانه ارسال پیامک به 
گفت:  متقاضیان شیرخشک خبر داد و 
ارسال پیامک به متقاضیان شیر خشک 
فعال شد و اولین پیام نیز بامداد دیروز به 
کننده ارسال شد. وی  متقاضی دریافت 
افزود: در هر ماه ۱0 قوطی شیرخشک به 
صورت یارانه ای و ۱0 قوطی نیز به صورت 
غیریارانه ای به ازای هر کودک ارائه می شود 
و شهروندان از طریق این پیامک، می توانند 
مطلع  خود  باقیمانده  سهمیه  میزان  از 
گفته وی، نمونه ای از پیامک  شوند. به 
شیرخشک  متقاضیان  به  شده  ارسال 

عادی به این شرح است: 
 : متقاضی محترم شیرخشک رگولار

*تعداد ۱ قوطی به قیمت مجموع... ریال 
توسط داروخانه ›... › به شما تحویل داده 
شده است. چنانچه در تعداد و یا مبلغ 
پرداختی بابت شیرخشک مغایرتی وجود 
دارد، از پذیرش آن امتناع نموده و شکایت 
خود را به معاونت غذا و داروی مربوطه 

منعکس بفرمایید.

ز  ا ن  ا تهر ی  بر فر مسا صنف  یه  د تحا ا ئیس  ر

تی به  500 دستگاه مینی بوس واردا ودن  افز

ناوگان حمل و نقل درون شهری خبرداد

معاون شهردار تهران خبر داد: اولین اتوبوس های 

برقی بهمن ماه وارد کشور می شود

 »آرمان ملی« نگاهی به شرایط پر ازدحام وسایل حمل و نقل عمومی
 انداخته است؛ 

 حال مردم در
  اتوبوس های شهر 

خوب نیست

کم بارشی و سناریوی هارپ؛ شایعه یا حقیقت؟
کید براینکه کم بارشی های  یک کارشناس هواشناسی با تا
کشور از تغییرات اقلیمی و گرمایش زمین سرچشمه می گیرد و 
باید برای مدیریت این شرایط مسیر سازگاری در پیش گرفته 
ح شایعاتی همچون »هارپ« ممکن است  شود، گفت: طر
موجب شود تا مردم و مسئولان توجه کمتری به واقعیت امر و 

اتخاذ راهکارها و انجام اقدامات درست داشته باشند.
ایران به چهارمین سال خشک وکم بارش وارد شده است 
و بارش های کمتر از نرمال و دمای هوای بیش از نرمالی را 
تجربه کرد که به گفته مسئولان و کارشناسان از گرمایش هوا 
و تغییرات اقلیمی سرچشمه می گیرد. در این میان برخی 
اخبار نیز مبنی بر تاثیر منفی»هارپ« و یا تغییر مسیر ابرهای 
باران زای ایران منتشر شد که به این موضوع به عنوان دلیلی 
برای کم بارشی ایران نسبت به برخی کشورهای همسایه 
کید داشت اما به گفته نایب رئیس انجمن علوم و فنون  تا
دریایی ایران برای ایجاد سیستم های بارشی انرژی بسیار 
زیادی نیاز است که انسان قادر به ایجاد آن ها و یا به وجود 

آوردن تغییرات در آن ها نیست.
عباس رنجبر در گفت وگو با ایسنا درباره کم بارشی ایران 
نسبت به کشورهای همسایه اظهار کرد: به طور کلی ایران 
درمحدوده ای از عرض های جغرافیایی قرار دارد که شرایط 
کم بر آن کم بارشی است علاوه برآن امروزه مسئله  جوی حا
که یکی از  ح می شود  گرمایش جهانی و تغییر اقلیم مطر
پیامدهای آن رخداد خشکسالی های طولانی و شدید 
همچون سال جاری و یا بارش های سیل آسا همچون اسفند 
سال ۱3۹۷ و فروردین سال ۱3۹۸ است. کشور ایران تحت 
تاثیر سامانه های جوی عرض های میانی و سامانه های جوی 
جنب حاره  قرار دارد که این شرایط سبب می شود بارندگی ها 
کندگی زیادی از  در این مناطق شرایط پایداری را نداشته و پرا

نظر توزیع مکانی و زمانی داشته باشند.
وی افزود: بسیاری از اندیشمندان گرایش به خشکی در 
مناطق شرق مدیترانه تا آسیای میانه را طی سال های گذشته 
مطرح کرده اند، هر چند که ممکن است ترسالی های شدید 
اما موقتی در این بین داشته باشیم اما میانگین بلندمدت 
بارش این مناطق به دلیل تغییر شرایط کلی جو به سمت 
خشکسالی است. در کنار تمام این مسائل، شایعه تاثیر 
پروژه »هارپ« بر بارندگی ها طی دوره های خشکسالی در 
ایران مطرح می شود، در حالی که در بسیاری از کشورهای 
درگیر با خشکسالی بر مدیریت منابع آب و صرفه جویی تمرکز 
می کنند. لذا طرح اینگونه شایعات ممکن است باعث شود تا 
مردم و مسئولان توجه کمتری به واقعیت امر و اتخاذ راهکارها 

و انجام اقدامات درست داشته باشند.
به گفته نایب رئیس انجمن علوم و فنون دریایی ایران 

»هارپ« یک پروژه مطالعاتی است که طی سال های ۱۹۹3 تا 
20۱۴ به طور مستقیم توسط آمریکا و برخی کشورها همچون 
لاسکا انجام  ژاپن و کشورهای اروپایی در منطقه ای در آ
شد و موضوع آن مطالعه اثرات طوفان های مغناطیسی 
بر ارتباطات رادیویی و سامانه های مخابراتی، ارتباطات 
راداری و ماهواره ای بود که در اثر نفوذ ذرات باردار پر انرژی 
« جو زمین دچار اختلالاتی می شوند. بادهای  به »یونسفر
خورشیدی و پرتوهای کیهانی به سمت زمین، ذرات پر انرژی 
گسیل می کنند که پس از برخورد با میدان مغناطیسی زمین، 
این ذرات باردار حول خطوط این میدان حرکت می کنند و 
»کمربند وان آلن« را تشکیل می دهند. این کمربند تشعشعی 
کم غلیظ الکترون ها و پروتون های با انرژی زیاد تشکیل  از ترا
می شود و در دو منطقه هلالی شکل یکی رو به خورشید و 
در فاصله  ای حدود 3200 کیلومتر و دیگر در طرف پشت به 
خورشید در فاصله ای حدود ۱۶000 کیلومتری از سطح زمین 
واقع شده اند که توسط میدان مغناطیسی زمین، کره زمین 
را احاطه کرده  است. این کمربند ارتفاع زیادی از فضا تا زمین 
دارد. پدیده ای با عنوان شفق قطبی به دلیل برخورد این 
ذرات باردار پرانرژی با میدان مغناطیسی زمین در مناطق 

نزدیک به قطب رخ می دهد.
وی ادامه داد: شفق قطبی در حقیقت ناشی از برخورد 
ذرات گسیل شده توسط بادهای خورشیدی و پرتوهای 
کیهانی با خطوط میدان مغناطیسی زمین در مناطق نزدیک 
قطب ها است. گاهی شدت این طوفان های مغناطیسی 
به حدی است که بخشی از ذرات باردار از کمربند وان آلن 
عبور می کنند و به جو زمین می رسند که این امر اغتشاشاتی 
را در یونسفر به وجود می آورد و سامانه های مخابراتی سطح 
زمین را نیز تحت تاثیر قرار می دهد بنابراین به طور کلی پروژه 
»هارپ« به منظور بررسی اختلات ایجاد شده در زمان فعالیت 

طوفان های مغناطیسی و اثرات آن ها بر لایه یونسفر جو انجام 
شده است. در این پروژه پس از گسیل امواج رادیویی با انرژی 
و فرکانس بالا به لایه یونسفر جو زمین نتیجه گرفتند که گسیل 
این امواج پر انرژی می تواند به صورت موضعی در آن بخش از 
لایه یونسفر گرمایش ایجاد کند که این موضوع نقش مهمی 
در ارسال امواج رادیویی و ارتباطات راداری و ماهواره ای 

می تواند داشته باشد.
نایب رئیس انجمن علوم و فنون دریایی ایران افزود: نکته 
قابل توجه این است که سیستم های جوی به قدری قوی 
هستند که برای شکل گیری  آن ها انرژی  بسیار زیادی لازم 
کنون نتوانسته در این زمینه نقش و دخالتی  است و انسان تا
در این ابعاد بزرگ مقیاس داشته باشد و حتی در حال حاضر 
کشورهای صاحب فناوری هایی از قبیل هارپ نیز با مشکل 
خشکسالی و گرمایش شدید مواجه هستند. درواقع شرایط 
جوی همچون یک آزمایشگاه فیزیک است و طیف وسیعی 
از پدیده ها در آن رخ می دهد که خارج از کنترل بشر است 
گر بشر بتواند تغییری هم ایجاد کند دیگر به راحتی قادر  و ا
به مدیریت و کنترل آن نخواهد بود، هرچند که در ابعاد 
خردمقیاس از سال های بسیار دور تعدیل مصنوعی وضع 
هوا در مقوله هایی همچون باورسازی ابرها، تگرگ زدایی، 
حذف مه از فرودگاه ها و مواردی از این قبیل انجام شده و قابل 
پذیرش است بنابراین بعید به نظر می رسد که پروژه هایی 
همچون هارپ با توجه به انرژی های گسترده ای که برای 
پدیده های جوی و سیستم های بارشی نیاز است بتواند 
در مقوله افزایش یا کاهش بارش نقش موثری داشته باشد 
و تا کنون هیچ مستند علمی نیز در این خصوص ارائه نشده 

است.
در زمینه مدیریت تغییرات اقلیمی برنامه و سیاست 

منسجمی نداریم


